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Cvrček a strašáci
Četl jsem kdesi vyprávění o Indiánovi, který šel s evropským přítelem po hodně rušné měst-
ské ulici. „Počkej,“ povídá, „nebyl to cvrček?“ Evropana to rozesmálo: „Ve městech cvrčci 
nejsou. A i kdyby, jak bys je mohl v tom kraválu slyšet?“ Indián šel k domu, u kterého cosi 
rostlo. Opatrně odhrnul listy a cvrčka opravdu našel. „Jak jsi to dokázal? To máš o tolik lepší 
sluch než my ostatní?“ Indián odpověděl: „To určitě ne. Jenom jsem zvyklý poslouchat něco 
jiného než vy. Podívej!“ Pustil na zem několik mincí. Moc velký hluk to neudělalo, a přesto 
se hned několik lidí zastavilo, aby zjistili, co to bylo. „Nebylo to slyšet o nic víc než ten cvrček,“ 
povídá Indián, „a přece to všichni zaslechli. Záleží prostě na tom, na co chceš dávat pozor.“

V Bibli je spousta příběhů, jak Bůh li-
dem něco řekl, jenže to třeba řekl jen ně-
komu a ti ostatní, kteří to neslyšeli, tomu 
nevěřili. Tak třeba Abrahamovi Bůh řekl, 
ať všeho nechá a ať se vydá tam, kam mu 
řekne. Abraham to udělal a byl zvědav, 
co se bude dít. Hospodin mu totiž slíbil, 
že bude mít spoustu dětí a vnuků a pra-
vnuků a prapravnuků, jako hvězd na nebi 
jich bude nebo jako písku u moře. Jenže 
Abraham se Sárou dlouho žádné dítě ne-
měli, tak se jim to celé jaksi nepozdávalo. 
Pochybovali, jestli na ně Bůh nezapomněl 
a jestli se jeho slibům vůbec dá věřit, když 
je to tak. Nezapomněl a věřit se mu dá, ale 
to zjistili až později. Do té doby ale měli 
spoustu pochybností. A asi i strach, pro-
tože my lidi nevíme, co a jak bude, a někdy 
se toho dost bojíme.

Pak je v Bibli příběh Mojžíšových ro-
dičů. Ti děti měli, jenže tehdy zas seděl 
na trůnu chlápek, co měl strach z budouc-
nosti a z lidí a schovával ten svůj strach 
za nelidskou krutost (to se děje dodnes, jen 
se rozhlédněte po světě). Nařídil, aby byli 

novorození izraelští synkové rovnou ho-
zeni do Nilu krokodýlům. Rodiče se o Moj-
žíše báli, krokodýlům ho dát nechtěli, a tak 
vymýšleli, jak to udělat, aby mohl žít, a ono 
to vyšlo. Dál přece nejdeme sami, Bůh je 
v tomhle světě s námi – to oni v tu chvíli 
sice neuměli takhle říct, navíc se všichni 
okolo nich báli toho strašidla, co sedělo 
na trůnu, a přece jim Bůh pomohl z téhle 
šlamastyky ven.

Dál přece nejdeme sami – to se měli na-
učit lidé, o kterých se píše v Bibli. Nesli si 
životem Boží zaslíbení a prožívali přitom 
všelijaké nesnáze a někdy nebezpečí. A my, 
kdo si ty jejich příběhy čteme, se z toho 
máme naučit, co ta věta, že dál přece ne-
jdeme sami, znamená: že jak tak putujeme 
životem, jde s námi naší cestou taky Bůh. 
Jen je potřeba to nepřeslechnout. Pro život 
je totiž docela velká pomoc, když se nám 
daří doufat, že je Bůh nablízku, a spoleh-
nout se na něj: protože jestli s námi je, tak 
se tak moc nemusíme bát.

z kázání jihlavského faráře  
Jana Keřkovského

Časopisy
Milí přátelé, bratři a sestry, mám pro vás nabídku předplatného církevních časopisů Čes-
kého bratra a Protestanta. Český bratr je měsíčník vydávaný ČCE, ve kterém se každý měsíc 
vyjadřují faráři i laici k určitým tématům. Píše se v něm o dění v církvi, o různých evange-
lických sborech i o čem jedná SR.
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Český bratr je barevný časopis s fotografiemi 
a ročním předplatným 450,- Kč. Je možné ho do-
stávat rovnou domů do schránky.

Protestant je nezávislý měsíčník a jsou v něm 
biblické úvahy, názory a pojednání o různých aktu-
álních tématech. Protestant je tištěn v novinovém 
formátu s ročním předplatným 220,- Kč.

Bratr Veber, který na jaře zemřel, měl předpla-
cené obojí. Než budu snižovat počty výtisků pro 
sbor, což je vždy nemilé pro vydavatele, budu ráda, 
jestliže se někdo ozve a jeden nebo druhý časopis si 
objedná.                                                        Věra Adamcová

Ohlédnutí 
za sousedskými 
slavnostmi
V červnu nám na staršovstvu připadlo, že by bylo 
hezké uspořádat po čase venkovní sborové setkání. 
Minulé se líbilo, tak jsme určili víkend na začátku 
září, který by mohl být vhodný a pustili se do příprav. 

Náhodou ve stejnou dobu městská část Praha 10 vy-
hlásila možnost grantů, kteréžto příležitosti se chopil 
Tomáš Vokatý a sepsal žádost. Díky tomu jsme mohli 
pomýšlet na neobvyklý program. Matěje Opočenského 
napadlo, že bychom mohli pozvat skláře s pojízdnou 
pecí, který by zájemcům umožnil si vyrobit ze skla vlastní 
výrobek, což všechny zaujalo. Také jsme oslovili ateliér 
Rút, zda by nepřipravili program výtvarný. Hudebně 
pak přispěl svým vystoupením alikvótní sbor Spektrum, 
který u nás zkouší. Začátkem září se ladily i další body, 
až akce začala nabývat nečekaně velkých rozměrů.

Nedělní den začal velmi příjemně bohoslužbami 
u nás v Tulské. Účast byla hojná, což nás potěšilo. 
Dokonce v průběhu času došly zpěvníky, tudíž 
se pozdě příchozí museli obejít bez nich. Po boho-
službách pak nastal přesun lidí a věcí na prostor pod 
stromy vedle hřiště, které dávaly v horku cenný stín. 
Ochotné pomohli s nošením stolů, židlí, jídla, vody 
i dalších věcí.

/ Editorial
Milí čtenáři,
vítejte u říjnového čísla Ka-

takomb. Je to číslo nabité růz-
nými texty z  toho, co se dělo 
v září – sborový den, brigáda 
v  Murmanské, přespávačka 
SKOROplantážníků (konfir-
mandů), seniorské Horoušánky 
i  z  prázdnin – ESBU. Vypadá 
to, že se všem pisatelům líbilo.

Přijměte i pozvánky na akce 
říjnové, a  to Seniorátní den 
s  provokativním názvem „Fa-
rář do  každé rodiny, aneb co 
(ne)umí AI“ s přednáškou o AI 
od člena našeho sboru, Josefa 
Šlerky, instalací farářky pro 
mládež a volbou členů SOMu.

Budoucí konfirmandy zase 
zveme na listopadovou víken-
dovku v Úštěku.

Kohokoli k  objednání časo-
pisů Protestant a Český bratr.

A v neposlední řadě přináší-
me pozdrav od  Jarmily Zezul-
kové.            Marika Vojtíšková
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Venku se kromě sluníčka žhavila i pec z ateli-
éru Liederhaus. Sklář nejdříve všem předvedl, jak 
se pracuje s píšťalou a jinými nástroji, mohli jsme 
vidět i výrobu ručně foukaného půllitru.

Poté ukázal, jakým způsobem si budou zájemci 
moci asistovaně vyrobit svůj výrobek. Většina dětí 
toho radostně využila a pec se naplnila originál-
ními zvířátky ze skla. Je totiž třeba, aby sklo chladlo 
pomalu, jinak hrozí, že se sklo roztříští, hotové vý-
robky děti dostaly až za dva týdny.

I další aktivity spojovalo téma vzduchu… Děti do-
staly héliové balonky, pár jich uletělo a držely se ve vět-
vích. Vzduch rozechvěli svým zpěvem členové sboru. 
A u stolů si děti mohly vyrobit různé ptáčky.

Během toho probíhalo společné jídlo a pití. 
K obědu byla zajištěná skvělá grilovaná kuřata a to-
čená bezová limonáda. Nejen vegetariáni si mohli 
dát různé saláty a dezerty.

A v průběhu času bylo i spousta prostoru na po-
vídání si a sdílení. Stálo za to se v neděli potkat 
(i přesto, že jsem si nestihla vyrobit žádné zviřátko).

Aktuálně v Murmanské
Jak to tam vypadá?

Na přelomu srpna a září jsme tvrdě pracovali 
na prvotní rekonstrukci Murmanské. Proběhlo 
uklízení prostor, odstraňování pavučin, penetro-
vání zdí, malování i mytí oken a odstraňování sta-
rých koberců. Finální činností pak bylo pokládání 
koberců „ne tak starých“. Na výsledek pokládky 
teologem a filosofem se můžete někdy přijít podívat, 
vypadá to nadmíru dobře. Viz následující fotky.

Polovíkendovka 
SKOROplantážníků

O  koho jde? O  naše konfir-
mandy. Druhý konfirmandský 
rok totiž začal prodlouženým 
setkáním spojeným s  přespá-
ním v  Tulské a  programem 
v  Murmanské. Sešlo se  nás 
osm, z toho šest konfirmandů 
a bavili jsme se o tom, o čem 
bude tento školní rok, během 
kterého budou moci zájemci 
projít konfirmací. 

Konfirmandi přinesli spoustu 
zajímavých témat ke společné-
mu zamyšlení, snad se o všech 
stihneme pobavit. Užili si 
i  spoustu nedokončené zába-
vy (karetní hru Fazole jsme 
hráli dvakrát a nikdy ji nestihli 
dohrát, snad se  to na  příští 
akci povede) i  té dokončené 
(noční pečení perníku na sbo-
rový den). 

A  v  neposlední řadě pro-
šla skupina přejmenováním 
na  osobitější SKOROplantáž-
níky. Snad o téhle partě ještě 
uslyšíte.
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Povedlo se nám i provizorně prostory 
vybavit, abychom se v nich mohli scházet. 
Přesto bychom se vás chtěli zeptat, zda 
doma nemáte nebo nevíte o věcech, které 
by prostor posunuly zase o něco výše.

Aktuálně poptáváme funkční stoly. 
Může být malý i velký, menší poslouží 
jako odkládací v různých místech, větší by 
se hodil do hlavní místnosti. Pokud byste 
měli skříňku využitelnou jako příborník 
(se šuplíky), rovněž ji oceníme.

Je i jedna věc, kterou asi nikdo mít ne-
bude, ale teoreticky by tu možnost byla, 
a to izolační polystyren v rozměrech cca 
160x70. Za roletami je totiž víceméně ote-
vřený prostor, kterým táhne a už na pod-
zimní dny bude třeba jej zaizolovat.

Současný stav je doufejme dočasný, po-
dařilo se nám získat celocírkevní grant, 
takzvaný DaRP, který využijeme na další 
fázi rekonstrukce, která proběhne, pokud 
vše půjde dobře, v lednu. I z toho důvodu 
prosíme o věci, které byste si po čase byli 
buď ochotni vzít zpátky, nebo by byly pře-
sunuty po dobu rekonstrukce jinam.

 Marika Vojtíšková

A jak to teď v Murmanské funguje?
Nejčastěji tam někoho najdete v úterý 

a ve středu. Většinou je tam Marika nebo Ma-
těj, nebo oba. Také ve čtvrtek od 14.30 se tam 
scházejí nejstarší členové našeho sboru 
a v pátek odpoledne konfirmandi, či jednou 
za čas mládež. Prostor začíná ožívat. Občas 

se někdo z domu zeptá, co tam bude, jiný zas 
zvědavě nakukuje, nebo jen z povzdálí sle-
duje, kdo to zabydlel ten několik let prázdný 
prostor. Zatím jsou interakce přijemné a je 
milé překvapení, že křižovatka žije a skýtá 
možnost dát opravdu o sobě vědět.

Já si nepokrytě užívám hmatatelný kon-
takt se světem. Zatím každé dopoledne, co 
jsem tam byl, tam svítilo sluníčko a krásně 
zdobilo bílé zdi. Už tam máme stůl a židle, 
skříňku na hrnečky a příbory… Postupně 
přibudou další věci.

Nejkrásnější ale je, že prostor svým mís-
tem umožňuje opravdovou dostupnost. A tak 
mě nedávno zcela nečekaně navštívila Jiřinka 
Adamcová, nebo jsem potkal Ivku Šípkovou 
nebo někoho z konfirmandů. Vlastně si tam 
připadám jako na faře.

Dost často už tam probíhají i různá pra-
covní seniorátní setkání a i když prostory 
ještě nejsou zcela zabydlené a hezké, pra-
cuje se tam moc dobře.

Díky za tenhle výdech.
Matěj Opočenský

Víkendovka nových konfirmandů v Úštěku
Brzy začne nový konfirmandský cyklus. Letos bychom chtěli vyzkoušet trochu jiný formát. 
Zaměříme se na konfirmandskou spolupráci mezi sbory a různé aktivity se budou odehrávat 
ve spolupráci s Vinohradskými, Žižkovskými a Jarovskými.

Chtěli bychom mezi další konfirmandy pozvat Tondu, Kryštofy, Julinku, Majdu, Petra 
a Šimona, pokud o to budou stát.
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Začne se trochu akčně, a to společnou víkendov-
kou v termínu 3.–5. listopadu v Úštěku. Bližší infor-
mace pošleme rodičům, až budou k dispozici.

Téma setkání je Slovo – média – vztahy. Čemu 
věřit? Jak poznat třeba fake…                          MV a MO

Seniorské Horoušánky 
Milé sestry a bratři, milí přátelé, zářijové setkání se-
niorů se konalo po dvou letech a za krásného počasí 
opět v Horoušánkách!

Magda a Tomáš Jelínkovi byli opět tak laskaví 
a vstřícní, že nás k nim pozvali a hostili, ale i do-
vezli. Jednu skupinu vezla Magda, druhou Tomáš. 
Milada Šolcová přijela autobusem a Tomáš Rů-
žička s manželkou vlastním autem. Více nás tento-
krát nebylo. K naší velké lítosti se nemohl zúčastnit 
náš farář, Matěj Opočenský, který měl připravený 
program, protože musel ze školy vyzvednout a hlí-
dat Vítka, který náhle onemocněl. Vzpomínali 
jsme tedy nejprve na seniory, kteří se nemohli zú-
častnit, hlavně ze zdravotních důvodů – na Jiřinku 
Adamcovou, dr. Jiřího Bednáře a MUDr. Darju 
Cachovou a také na Tondu Cuce. Po přípitku jsme 
nejprve vše probírali u kávy, čaje a přinesených 
dobrot. Jelínci se ve vzpomínkách vrátili k nešťast-
nému požáru a jeho průběhu, vyprávěli o těžkos-
tech, které prožívali s renovací objektu, o nesolid-
nosti firem a řemeslníků. Dodnes ještě není vše 
dokončeno. Provedli nás postiženou částí domu 
a ukázali vše na místě. Vedení se ujal Tomáš, jako 
jeden ze starších a jako náhradní program nám 

Vánoční hra
I  když počasí ukazuje spíše 

letní teploty, blíží se  podzim 
a s ním i nacvičování vánoční 
hry. Letos hru budeme hrát 
dopoledne o 3. adventní neděli, 
tedy 17. 12.

Text hry i  letos připravuje 
Michaela Otterová a hra opět 
slibuje nečekané vánoční zpra-
cování, avšak jako každý rok, 
hlukové vánoční sdělení.

Režisérský tým bude složený 
obdobně jako loni z  tria Bára 
Masopustová, Ivka Šípková, 
Jitka Černošová a Vojta Rada. 
Nicméně rukou a nohou kolem 
bude třeba opět dost. Doufáme 
v podobné složení jako loňské 
roky a zveme děti na první na-
cvičování na začátku listopadu. 
První zkouška by byla 12. 11. 
Možná už 5. 11. se budou roz-
dávat texty, ale to ještě není 
jisté. Na  ten víkend je naplá-
nován výjezd nové konfirmační 
skupiny do Úštěku.

Moc děkujeme všem, kteří 
se  do  nacvičování hry zapojí, 
rodičům, které povedou děti, 
a  samozřejmě dětem a  kon-
firmandům za  studium svých 
postav a jejich ztvárnění.

Děti závazně přihlašujte do 
29. října Jitce Černošové: jitka.
malanikova@gmail.com. Těším 
se na  ten podzimní cvrkot. Je 
velmi pravděpodobné, že  na-
cvičovat hru budeme v Klubu 
Výdech v Murmanské ulici.

Matěj Opočenský
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vyprávěl o cestě na Borneo, o pěstování olejových 
palem a ukázal nám i nějaké obrázky na tabletu. 
Také jsme zpívali, pár z nás se i vykoupalo v ba-
zénu a vyhřálo ve vířivce. Vrchní kuchař Tomáš 
pak griloval klobásky, masa a brambory, Magda 
se zas starala, aby naše talířky a skleničky nezůstá-
valy prázdné. Vyzývali nás, abychom si nasbírali 
i jablka. Loučili jsme se asi v 18.30 hod. a odjížděli 
s vděčností, spokojeni a po všech stránkách napl-
něni.                                           Jarmila Radová

Zdravice  
od Jarmily Zezulkové
V minulém týdnu se přestěhovala z lůžka dlouhodobě 
nemocných ve Vysočanech do o dost příjemnějších 
prostor v Alzheimer centru v Radotíně sestra Jarmila 
Zezulková.

Pravidelně ji tam navštěvují Věra Adamcová, Eva 
Veberová, Venclů, její skautské chovanky a v neděli 
jsem za ní byl konečně i já.

Dýchla na mě moc milá atmosféra centra i oči-
vidně zlepšený stav Jarmily. Měla na sobě moc 
hezký modrý svetřík a krásně upravené vlasy. Co 
mi ale udělalo ještě větší radost bylo, že jsme spolu 
byli minimálně hodinu a povídali si, jako když jsme 
se vídali na biblických hodinách nebo při boho-
službách. Jasná pevná mysl a zvědavost, jak se daří 
sboru, to charakterizovalo její povídání. Zejména 
vás moc všechny pozdravuje.

Fyzicky je Jarmila ještě zesláblá, ale je vidět, 
že zde na ní mají o mnoho více času a mají možnost 
s ní jezdit třeba i ven na zahrádku. Také duchovní 
potřeby jsou schopni zajistit. Za každou návštěvu 
bude moc ráda. Na adresu centra je možné se vyptat 
u mě, nebo u Věry Adamcové.

Moc děkujeme Evě Veberové, že se postarala 
o toto nové skvělé ubytování.          Matěj Opočenský

Sborová 
dovolená 2024 
v Jáchymově

Po letošní vydařené sborovce U Vý-
letů jsme zjistili nepříjemnou věc, a to, 
že v dalším roce budeme buď muset 
změnit termín nebo místo. Rozeběhla 
se hledání a nakonec jsme v anketě 
předložili účastníkům dvě možnosti. 
Buď pojedeme k Výletům v jiném ter-
mínu, nebo v termínu obvyklém (20.–
27. 7. 2024) zkusíme chatu a přilehlý 
hotel v Novém Městě u Jáchymova.

Všichni anketu zodpovědně vyplnili 
a výsledky v hlasování byly přesvěd-
čivé. Dvě třetiny hlasujících by rádi 
zkusili nové místo.

Jedná se  o  chatu v  Novém Měs-
tě u  Jáchymova (nedaleko Perninku, 
http://hotel ‑pam.cz/ubytovani/horska‑
‑chata ‑pam). Ubytováni bychom byli 
ve dvou budovách v těsném soused-
ství. Základní chata je se společenskou 
místností, kuchyní a  cca 12 pokoji. 
Ostatní pokoje by byly v cca 60 metrů 
vzdáleném objektu (Hotel Bellevue), 
který je klidnější a má o trochu větší 
komfort. Celková ubytovací kapacita 
je mnohonásobně větší než potřebu-
jeme, je tedy možnost zvát další lidi. 
Soukromí bychom ale měli. Volno 
mají v našem termínu 20.–27. 7. 2024 
a je zde dobré zázemí pro děti, výlety 
(Krušné hory jsou krásné) příští rok 
prý bude i  bazén. Letos tam už byl 
podruhé evangelický sbor z Braníku 
a jsou tam spokojení. Reference tedy 
jsou dobré.

Objekt(y) jsou větší než minule, 
proto rádi přivítáme další účastníky.

http://hotel-pam.cz/ubytovani/horska-chata-pam
http://hotel-pam.cz/ubytovani/horska-chata-pam
http://hotel-pam.cz/ubytovani/horska-chata-pam
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Změny ve staršovstvu
Na konci roku se neplánovaně mírně změnilo složení staršovstva. Michaela Otterová 
se na vlastní žádost vzdala mandátu. Vedly jí k tomu osobní důvody a přesvědčení, že by 
nedokázala svou práci dělat kvalitně.

Děkujeme Míše za veškerou její činnost, 
čas věnovaný členům sboru, ať už nejstar-
ším, nebo konfirmandům a dětem. Jsme 
rádi, že ve sboru dále zůstává a bude se po-
dílet na dílčích činnostech, např. Vánoční 
hře nebo vedení skupiny konfirmandů!

Dále jsme postupovali dle řádů a na-
bídli pozici první náhradnici, Zuzaně 

Freitas, ta přepustila svou pozici, vzhle-
dem ke svému pracovnímu vytížení, 
dalšímu náhradníkovi Slávkovi Heřma-
novi, který nabídku přijal, za což mu 
velmi děkujeme. Vítáme ho v presbyter-
ských řadách a těšíme se na spolupráci 
s ním!

 MV a MO

Zpráva ze staršovstva
Michaela Otterová rezignovala na členství 
ve staršovstvu, děkujeme jí za její práci. 
První náhradnice Zuzana Freitas z dů-
vodů velkého časového vytížení odmítla. 
Na místo člena staršovstva nastupuje 2. 
náhradník Slávek Heřman

Reflexe sborového 
života + pastorace
• bohoslužby: prázdninový provoz + spo-

lečné bohoslužby, společné bohoslužby 
s okolními sbory jsou dobrou tradicí, 
na bohoslužby ve Vršovicích bylo cca 60 
lidí (nečekaně hodně); padl návrh slavit 
společné bohoslužby celé prázdniny

• pastorace: JB, JZ
• předkřestní katecheze: Vesečtí – kluci 

(cca 1. a 3. třída), MOp pokračuje v pří-
pravě a myslí si, že ke křtu může dojít, 
křest Eliáše O., na podzim. Staršovstvo 
se křty souhlasí.

Sborová dovolená
• Reflexe letošní dovolené – MOp byl velmi 

spokojený, LV plánovala dovolenou napo-
sledy, děkujeme jí za veškerou práci!

• Plány do dalších let – v anketě se většina 
vyjádřila pro přesun do Jáchymova

• Sbor by podpořil účast dotací, výši a způ-
sob dotace probereme na další schůzi

• Na rok 2025 máme zabookované ubyto-
vání ve Sloupu v Čechách

Volby poslanců konventu 11. 11. 2023
MOp je na konventu jako člen seniorát-

ního výboru. Virilním členem konventu je 
kurátor – Tomáš Vokatý, poslanec: Marika 
Vojtíšková, schváleno (1. náhradník: Slá-
vek Heřman, 2. náhradník: Pavel Staroba)

Murmanská
• Smlouva je podepsaná, elektřina je připo-

jená, v pondělí 11. 9. připojí internet, probí-
hají brigády. Pro rekonstrukci je třeba při-
pravit projekt úprav, nechat si jej schválit 
městskou části a poté zainvestovat z vlast-
ního či církevního grantu. Poté se určí 
délka amortizace a pokud bychom odchá-
zeli dříve než bude amortizace na nule, 
městská část zaplatí „ušlou“ část nákladů. 
Větší rekonstrukce je reálná v lednu, návrh 
připravila HS. Děkujeme.
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• Krátkodobé plány – rozjet provizorní 
provoz.

• Výhledově je naplánovaná spolupráce 
s Jablíčkovem – jedno dopoledne či den 
v týdnu. Možní další partneři provozu 
– Triple P, Petrklíč. Prostory v Murman-
ské dopojistíme

Plán akcí na školní rok 2023/24
• Konfirmandi stávající a nová skupina
• Vánoční hra – scénář připravuje MOtt. 

Má představu a příběh, bude hodně dětí, 
hra proběhne 17.12.2023 v Maně

Hospodaření
• Odvedeny celocírkevní repartice ½, se-

niorátní repartice ½
• Provedené sbírky: Sbírka FCHSP – 

pomoc Ukrajině po zničení VN Nová 
Kachovka, sbírka solidarity sborů

• Předepsané sbírky: Sbírka pro Evangelic-
kou akademii – první neděle v září, sbírka 
pro sociální a charitativní pomoc – 8. října 
(Díkčinění), sbírka JTD – 22. října

Termín příštího staršovstva: 19. října 
od 19,30 v Murmanské

Ordinace Kristýny M. Pilecké
V neděli 8. října 2023 od 15.00 bude v kostele U Martina ve Zdi ordinovaná do služby naše 
bývalá pastorační pracovnice Kristýna Malíšková Pilecká. 

Slavnostní bohoslužbu bude vést sy-
nodní senior Pavel Pokorný. Od 1. září 
se stala farářkou Evangelického sboru 
německého jazyka při ČCE. V jejím no-
vém působení jí přejeme mnoho Božího 
požehnání. 

Dalšími ordinovanými faráři budou 
Majda Horáková a Benjamin Roll.

MV a MO

Seniorátní den je i pro vršovické
V neděli 22. října od 13.00 do 16.00 (až 16.30) proběhne seniorátní den v pražském sboru 
v Kobylisích. 

Program začne odpoledními bohosluž-
bami s instalací farářky pro mládež Anny 
Pokorné, která bude také kázat. Končící 
vedení pražské mládeže, které s sebou 
přivede mládežníky z právě končících 
seniorátních dnů mládeže, představí, co 
vlastně pražská mládež dělá a jak je skvělé 
se účastnit jejího programu. Následně si 
mládež zvolí vedení nové a všichni se pak 
společně půjdeme občerstvit.

Po jídle přijde na řadu hlavní přednáška. 
Hostem bude Josef Šlerka, který bude mlu-
vit o umělé inteligenci. Přednáška dostala 
název Umělý farář do každé rodiny, aneb 
co (ne)vyřeší AI. Možná se tak dozvíme, 
zda máme naději na větší počet farářů a fa-
rářek. Uvidíme.

Jste zváni. Přijďte poznat lidi z ostatních 
pražských sborů.

 Matěj Opočenský
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Seniorátní dny Mládeže 20.-22. 10. 2023
Každý den se ocitáme na křižovatkách, které určí naši další životní cestu. Kterým směrem 
se vydat?

Na tuto otázku budeme společně hledat 
odpověď na podzimních Dnech pražské 
evangelické mládeže v Libčicích nad Vlta-
vou! Čeká nás víkend plný her, duchovních 
programů, panelová diskuse s poslankyní 
Olgou Richterovou a samozřejmě ne-
bude chybět zpěv, rozhovory, dobré jídlo, 
zkrátka mnoho radosti a veselí!

V neděli 22. října se pak společně pře-
suneme na seniorátní den do Kobylis, kde 
nás čeká mimo jiné slavnostní instalace 

Aničky Pokorné do role seniorátní farářky 
a volba nového SOMu na nadcházející dva 
roky. Pokud tedy nemůžete přijet do Lib-
čic, neváhejte dorazit alespoň k volební 
urně!

Spacáky, karimatky a úsměv na rtu 
jsou mládežníkovou povinnou výbavou! 
Neváhejte nám dát vědět, co je pro vás 
na seniorátkách nestravitelné (na talíři, 
ze zdravotního hlediska i v programu) – 
budeme se snažit všem vašim požadav-
kům vyhovět.

Přihlašovat se můžete přes formulář: 
https://forms.gle/An4XKkguVC9VPQvV6

Cena při přihlášení do 17. října je 
400 Kč, později 450 Kč.

První dvě volby jsou tak nyní jen 
na vás. Přijet, nebo nepřijet? Kandidovat 
do SOMu, nebo nikoliv? Váš SOM

Farář v krizi :-)
Nadpis vtipně zvolila Marika, která tak naráží na fakt, že jsem 24. 9. (dle svého zvyku na po-
druhé) udělal zkoušku z krizové intervence. Co to vlastně znamená? Od dubna do června 
jsem se vzdělával v praxi, jak vést rozhovor s člověkem, který se ocitl v nějaké složité životní 
situaci.

Poučky říkají, že krizi může spustit 
takřka vše. Od změny pracovní pozice 
až po obavu z globálního oteplování. Krize 
je vlastne situace, kdy přestanou fungo-
vat naše naučené finty, vzorce chování 
atd. jak zvládat stresové situace. Necítím 
se být o moc větším profíkem, než před-
tím, ale během tohoto kurzu jsem některé 
své zkušenosti podrobil kritice a přidal 
k nim nové techniky. Uvědomil jsem si tak, 
že jsem v některých rozhovorech zbytečně 

radil nebo se méně ptal. Myslím si, že mi to 
pomohlo více si uvědomit, jak jsme jako 
lidé v určitých situacích křehcí, a jak v ta-
kových situacích reagovat citlivěji.

Kurz připravila Diakonie ČCE středisko 
Humanitární a rozvojové spolupráce, 
které vede Kristina Ambrožová prostřed-
nictvím organizace IBSARO (https://ib-
saro.cz/kompletni ‑krizova ‑intervence/ ).

Kurz je akreditovaný u MPSV a měl roz-
sah 150 hodin.

https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fforms.gle%2FAn4XKkguVC9VPQvV6%3Ffbclid%3DIwAR33ceF9MhJRUpzKqzsMsQQ5ZtO0yVxSKhnUXbV3X2Av0Lzr2XVRxngvApk&h=AT0OiFEzCyPT-3mWddJTy0wC-3O72ZQytVACXD4tbWhvPTOF7joTjzI1Tr0a1bTPr5EUzqE0g4AjrY_kDTSfibUDVRxVi1u1lY6gD5TFQBwCFvwZJeTTEVwW-QryvLM3vg&__tn__=q&c%5B0%5D=AT2fkjVlzlWwJXGiDsXomrr-ZpcUiMe7EA2enegOU34ozkc9Twv1vp0tA14Zk-t3koeBpWmHQxx-YbxOHs281kMc-aAjho_ro4lu4TSEXDyzRBHZQKma-s2a7rabMs8kps8IUropyQJGGfJt7LQzoBuWjZQw
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Teoreticky bych mohl být angažován 
na lince důvěry nebo být využit jako te-
rénní pracovník při nějaké humanitární 
katastrofě jako krizový intervent.

Vše, co jsem ale nabral, je použitelné 
i při farářské práci a jsem za tuto zkuše-
nost moc rád. Matěj Opočenský

ESBU
Vážení přátelé, v minulých letech jsem do Katakomb několikrát psala o ESBU (Ekumenické 
setkávání s Biblí a uměním), o jeho programech a tématech, kterými se zabývá. Setkání 
se konalo nejprve po 10 let v Bechyni, dále v Novém Městě na Moravě, potom v Třebíči a nyní 
v Sola fide v Janských Lázních. To letošní, 16. – 22. 7., které bylo od svého vzniku již 31.(!), 
mělo hlavní téma „Boží království a demokracie“.

Doufám, že vás to bude zajímat a tak bych 
vás ráda seznámila alespoň ve stručnosti 
s jeho průběhem.

V úvodu jsme shlédli maďarský kopro-
dukční film Mefisto (podle románu Klause 
Manna), který se odehrává ve 30. letech v Ně-
mecku. Ctižádostivý provinční divadelní he-
rec Höfgen se na cestě za slávou spolčí s naci-
stickou mocí, která ho postupně ovládne. To 
si uvědomí pozdě, není již cesty zpět a tvrdě 
za to zaplatí.

Každý přednáškový den, jako vždy, za-
čínal malým biblickým zamyšlením, které 
měl připravené vždy některý z přítomných 
duchovních.

Hlavními přednášejícími na dané téma 
pak byli profesoři Evangelické teologické fa-
kulty UK, Pavel Hošek – z pohledu Nového 
zákona a Petr Sláma – z pohledu Starého 
zákona. Dalšími zajímavými přednášejícími 
byli Petr Pithart – na téma „Demokracie“ 
a Lenka Bradáčová, vrchní státní zástup-
kyně, na téma „Právo a spravedlnost“. Po ka-
ždé přednášce byla diskuse a na závěr tohoto 
bloku přednášek panelová diskuse. Novin-
kou letošního ESBU byla možnost sledování 
přednášek on -line (tuto možnost využil z na-
šeho sboru např. br. Jiří Cuc s manželkou).

Z dalších přednášek na téma „Strach 
ze smrti?“ to byl MUDr. Ondřej Sláma, který 

v Brně působí v oblasti paliativní péče. V sou-
vislosti s jeho přednáškou byl promítán do-
kumentární film „Jednotka intenzivního ži-
vota“, který režisérka Adéla Komrzy natáčela 
po 3 roky na oddělení paliativní péče ve VFN 
na Karlově nám. v Praze jako pilotní projekt, 
který má sloužit jako modelový příklad ostat-
ním nemocnicím. Hledá odpovědi na otázku: 
„Jak žít dobrý život s nemocí?“

Dalším přednášejícím byl expert na Ukra-
jinu David Stulík, analytik bezpečnostního 
centra Evropské hodnoty, který byl předtím 
posledních 12 let jako diplomat EU na pozici 
tiskového mluvčího Delegace EU v Kyjevě. 
Řadu let žil na Ukrajině a nyní tam často 
jezdí. Doprovázel též předsedu senátu p. Vy-
strčila při jeho cestě na Ukrajinu. Zasvěceně 
nás informoval o událostech kolem Ukrajiny. 
Poslední přednášku měla Bohumila Baš-
tecká na téma „Člověk v kritické situaci“.

pokračování v příštím čísle
Jarmila Radová



Vydává: Sbor Českobratrské církve evangelické, Praha 10 - Vršovice, Tulská 1
Adresa redakce tamtéž. Tel.: 272 734 010, Sb.mobil: 776 123 320, e-mail: vrsovice@evangnet.cz,
http://vrsovice.evangnet.cz; http://www.facebook.com/cce.vrsovice
Č.ú.: Česká spořitelna 280963329/0800, variabilní symbol: 10+osobní číslo
Návrh obálky: T. Vokatý; Korektury: T. Hrubý; Odpovědný redaktor: M. Opočenský
Náklady na jeden výtisk: 11,50 Kč, poštovné 13,80 Kč

Upozornění: Uveřejněné články nemusí vždy vyjadřovat stanovisko redakce SD

Vydává: Sbor Českobratrské církve evangelické, Praha 10 - Vršovice, Tulská 1
Adresa redakce tamtéž. Tel.: 272 734 010, Sb.mobil: 776 123 320, e-mail: vrsovice@evangnet.cz,
http://vrsovice.evangnet.cz; /cce.vrsovice; youtube ČCE Praha 10 - Vršovice
Č.ú.: Česká spořitelna 280963329/0800, variabilní symbol: 10+osobní číslo
Návrh obálky: T. Vokatý; Korektury: Z. Beyer; Odpovědný redaktor: M. Opočenský, M. Vojtíšková
Náklady na jeden výtisk: 11,50 Kč, poštovné 13,80 Kč

Recept: Hrníčkový perník na plech 
Tentokrát půjde o úplně jednoduchý recept, který je především zajímavý svým společenským 
významem. Hotový provoní celý byt a mě s hrníčkem teplého pití navodí příjemnou podzimní 
atmosféru v pošmourných dnech.
Jeho příprava je snadná, dá se dobře připravit i společně s menšími dětmi, které společné 
pečení většinou baví. A ty starší to dokonce zvládnou samy – jeden plech pro sebe a druhý 
pro ostatní upekli SKOROplantážníci v improvizovaných podmínkách ve sboru (místo váhy 
posloužily hrníčky, místo mísy hrnec, místo metličky vidlička, místo plechu pekáč a místo 
vysypání pečící papír) a bylo to moc fajn.

Suroviny
400 g hladké mouky
250 g cukru
100 ml oleje (nebo 10 lžic)
250 ml mléka
1 prášek do perníku
1 vejce
tuk a hrubá mouka na vymazání plechu

Volitelné suroviny
2 lžíce medu
1 lžíce perníkového koření
2 lžíce kakaa
hrst nasekaných ořechů
čokoládová poleva

V míse smícháme tekuté suroviny – cukr, olej, mléko, vejce, zamícháme a rozšleháme 
mixérem nebo metličkou, poté vsypeme sypké suroviny – mouku, prášek do pečiva. 
Znovu prošleháme.

Nalijeme na vysypaný plech a pečeme v troubě předehřáté na 180° cca 35 minut.

Marika Vojtíšková



 Program na říjen a listopad 2023

Trojiční období 4.6. – 26.11.2023

7.10.2023 Seniorátní výlet pro rodiny s dětmi Čerčany-Soběhrdy

8.10.2023 9.30 bohoslužby díkčinění s večeří Páně káže Michael Otřísal

8.10.2023 15.00 ordinace nových farářů a farářek Martin ve zdi

13.-15.10.2023 dovolená Matěj Opočenský

15.10.2023 9.30 bohoslužby káže Jan Kučera

19.10.2023 14.30 setkání seniorů Murmanská 

19.10.2023 19.30 schůze staršovstva Murmanská 

20.–22.10.2023 seniorátní dny mládeže Libčice nad Vltavou

21.10.2023  oslava výročí 70 let od první ordinace žen v církvi Poděbrady

22.10.2023 9.30 bohoslužby s dětmi a oslavou narozenin Milady Š. káže Matěj Opočenský

22.10.2023 13.00 seniorátní den v Kobylisích ČCE Kobylisy

24.10.2023 setkání třicátníků pozve nás někdo? 

29.10.2023 9.30 bohoslužby káže Matěj Opočenský

29.10.2023 uzávěrka přihlašování dětí na vánoční hru Jitka Černošová

2.11.2023 20.00 setkání třicátníků pozve nás někdo?

3.–5.11.2023 víkendovka nové skupiny konfirmandů, od 11 do 12 let Úštěk

5.11.0223 Rozdávání textů vánoční hry

12.11.2023 Začátek nacvičování vánoční hry

12.11.2023 instalace Kristýny M. Pilecké Martin ve zdi

24.–25.11.2023 Polovíkendovka mladší děti

Konec církevního roku 26.11.2023

17.12.2023 uvedení vánoční hry v divadle Mana divadlo Mana

Pravidelný týdenní program

Úterý/čtvrtek 20.00 třicátníci 2 × měsíčně

Středa 16.30–19.00 úřední hodiny faráře Matěje Opočenského: po telefonu, osobně jen po domuvě.

Čtvrtek 14.30 setkání seniorů 1 × měsíčně

Čtvrtek 14.30 biblická hodina pro dospělé (také přes ZOOM) ostatní čtvrtky

Čtvrtek 19.30 schůze staršovstva (také přes ZOOM) 1 × měsíčně

Pátek 10.00 bohoslužby „na zámečku“ 1 × měsíčně

Pátek 16.30 starší děti, konfirmandi 1.–3. v měsíci

Pátek 17.30 setkání mládeže 1 × měsíčně

Jak se připojit na sborový program, který probíhá přes videokonferenci?
Pokud není uvedeno jinak, používáme platformu ZOOM. Připojit se můžete na: https://zoom.us/j/3011365528



 vás zve na Seniorátní den

„UMĚLÝ FARÁŘ DO KAŽDÉ RODINY“
 aneb Co (ne)vyřeší AI  22. 10. 2023

ČCE Kobylisy
(U Školské zahrady 1)
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Program:
 13.00 Bohoslužby s instalací seniorátní farářky pro mládež   
  Anny Pokorné
 13.45 Co vše dělá naše seniorátní mládež?
 14.00 Volba vedoucího týmu pražské mládeže (SOM)
 14.45 Přednáška Mgr. Josefa Šlerky, PhD.  
     „Umělý farář do každé rodiny“
 16.00 Zakončení programu

  Během odpoledne bude 
  zajištěn program pro děti.
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